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Stručný přehled gramatiky pro úroveň A1

s odkazy na učebnici Lifestyle – Elementary

PŘÍTOMNÉ ČASY (PRESENT TENSES)

Přítomný čas prostý (present simple) – sloveso (verb) be
Lifestyle: str. 142

Použití: V mluvené a neformální psané angličtině používáme stažené tvary.

(+) Tvary:
Plné tvary: 
 I am
 you are
 he / she / it is
 we / you / they are

Stažené tvary:

I’m we’re

you’re you’re

he’s

she’s they’re

it’s

(-) Zápor tvoříme přidáním not.
Místo isn’t a aren’t můžeme použít ’s not a ’re not.
They aren’t Swiss. = They’re not Swiss. It isn’t Italian. = It’s not Italian.

Plné tvary:
 I am not
 you are not
 he / she / it is not
 we / you / they are not

Stažené tvary:

I’m not we aren’t

you aren’t you aren’t

he isn’t

she isn’t they aren’t

it isn’t

(?) Otázku tvoříme změnou slovosledu: 
 Am I?
 Are you?
 Is he / she / it?
 Are we / you / they?

Krátká odpověď: je-li podmět vyjádřen podstatným jménem, v krátké odpovědi použijeme vždy 
příslušné osobní zájmeno. 
 Is Tom an events manager? Yes, he is. Nikoli Yes, Tom is.

V kladné krátké odpovědi musíme použít plné tvary slovesa, nikoli stažené:
 Is Tom an events manager? Yes, he is. Nikoli Yes, he’s.

V záporné krátké odpovědi používáme tvary stažené:
 Are Federico and Enrica designers? No, they aren’t.
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Stručný přehled gramatiky pro úroveň A1

s odkazy na učebnici Lifestyle – Elementary

Přítomný čas prostý (present simple)
Lifestyle: str. 143

Použití: Přítomný čas prostý používáme, mluvíme-li o opakovaných činnostech, dlouhodobých 
situacích, o věcech, které jsou vždy pravda a tehdy, mluvíme-li o faktech či reáliích.
 I watch TV every evening.
 Leila and Selim live in Tunis.
 Winter begins on 21 December.
 Most people in Montréal speak both English and French.
 It takes you more or less one hour to get from Pilsen to Prague.

(+) Tvary:
 I / you / we / they work.
 he / she / it works. 3. osoba jednotného čísla přibírá koncové –s (viz níže)

(-) Zápor tvoříme použitím pomocného do not (don’t) , v případě 3. osoby jednotného čísla 
does not (doesn’t) + infi nitivu slovesa! Takže záporná věta zní: He does not work. 
Nikoli: He does not works.
 I / you / we / they do not (don’t) work.
 he / she / it does not (doesn’t) work. 

(?) Otázku tvoříme pomocí pomocného Do / Does umístěného před podmět.
 Do I / you / we / they work?
 Does he / she / it work?

Krátká odpověď:
V krátké odpovědi použijeme příslušné osobní zájmeno + pomocné do / does v kladných větách, 
don’t a doesn’t v záporných větách.
 Do Tereza and Lenka teach English? Yes, they do. No, they don’t.  Nikoli: Yes, they work.
 Does Thomas study Arabic? Yes, he does. No, he doesn’t.
 Významové sloveso se již neopakuje.
 Does Carlos speak Spanish? Yes, he does.     Nikoli: Yes, he speaks.

Pravidla pravopisu pro 3.osobu jednotného čísla:
1. Většina sloves přibírá –s: speak – speaks, work – works.
2. Do, go přibírají –es: do – does, go – goes.
3. Slovesa zakončená na ch, sh, s, ss, x, z přibírají –es: watch – watches, push – pushes, kiss – kisses, 

box – boxes.
4. Slovesa zakončená na –y:
a. následuje-li –y po samohlásce, sloveso pouze přibírá –s: play – plays, say – says, stay – stays.
b. následuje-li –y po souhlásce, –y se mění na ies (změkčuje): cry – cries, fl y – fl ies, study – studies.
5. Sloveso have má pro 3. osobu jednotného číslo (he, she, it) tvar has.

Slovosled v angličtině (word order)
Angličtina má pevný slovosled. Základní pořadí větných členů v oznamovací větě vyjadřuje zkratka 
SVOMPT, která znamená následující:
• Subject = podmět
• Verb = přísudek
• Object = předmět 
• Manner = příslovečné určení způsobu
• Place = příslovečné určení místa
• Time = příslovečné určení času

 Children in the Czech Republic go to school at 8 o'clock.
 My friend loves music very much.
 I would like to go to the US next year.



| 3
P

Ř
ÍT

O
M

N
Ý

 
Č

A
S

M
IN

U
LÝ

 
Č

A
S

B
U

D
O

U
C

Í 
Č

A
S

P
O

D
M

ÍN
K

O
V

É
A

 Č
A

S
O

V
É

 
V

Ě
T

Y
S

L
O

V
E

S
A

P
O

D
S

T
A

T
N

Á
P

Ř
ÍD

A
V

N
Á

 
JM

É
N

A
Z

Á
JM

E
N

A
Stručný přehled gramatiky pro úroveň A1

s odkazy na učebnici Lifestyle – Elementary

Frequency adverbs + další příslovečná určení času
Lifestyle: str. 144

Postavení ve větě – slovosled:
1. Určení času vyjádřené dvěma anebo více slovy (every month, on Monday, in the evening), 

případně udávající konkrétní dobu (today, tomorrow), klademe zpravidla na konec věty: They 
don’t work tomorrow. She plays the guitar in the evening.

2. Příslovce četnosti (frequency adverbs) vyjádřené jedním slovem (often, always, never, ever – 
případně složené tvary jako např. hardly ever) klademe obvykle před významové sloveso 
(v kladných i záporných větách i v otázkách): I often watch TV. Do you often watch TV? 
I don’t often watch TV. ALE u slovesa be je klademe až za sloveso be: Jim is never late for 
meetings. Buses aren’t always on time.

Rozkazovací způsob (imperative)
Lifestyle: str. 144

Použití: Dáváme-li rozkazy či pokyny. Je vhodný i tehdy, chceme-li sdělit naléhavou informaci.
 Don’t open the window. Finish the report today. Go to reception and get a name badge.

Tvary:
(+) Věta začíná infi nitivem slovesa, přičemž osobní zájmeno stejně jako v češtině vypadává:
 Close the door, please.

(-) Věta začíná don’t, po kterém následuje infi nitiv slovesa: 
 Don’t start the machine.

POZOR! Následuje-li po infi nitivu další sloveso, používáme tzv. účelový infi nitiv s to (aby).
 Ask Jill to call me today.   Nikoli: Ask Jill call me today.

Have got
Lifestyle: str. 145

Použití: V britské angličtině často používáme have got místo have, když mluvíme o vlastnictví, 
vztazích, nemocích apod. Platí to zejména v mluvené a neformální psané angličtině.
 I’ve got a new laptop. 
 They haven’t got a reservation.
 Have you got any brothers or sisters? 
 Tina’s got a headache.

(+) Tvary:
Plné tvary:
 I / you / we / they have got
 he / she / it  has got

Stažené tvary:
 I’ve  got
 you’ve got
 he’s  got
 she’s  got 
 it’s  got 
 we’ve  got
 you’ve got
 they’ve got 

(-) Zápor tvoříme stejně jako u slovesa be pomocí not – tvary jsou have not got / has not got, 
stažené pak haven’t got / hasn’t got.
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Stručný přehled gramatiky pro úroveň A1

s odkazy na učebnici Lifestyle – Elementary

Plné tvary:
 I / you / we / they have not got
 he / she / it  has not got

Stažené tvary:
 I haven’t got
 you haven’t got
 he hasn’t got
 she hasn’t got
 it hasn’t got 
 we haven’t got
 you haven’t got
 they haven’t got

(?) Rovněž otázku tvoříme stejně jako u slovesa be pouze změnou slovosledu (nepoužíváme 
pomocné do/does): Have I got?, Have you got?, Has he got?, Has she got?, Has it got?, Have we got? 
Have you got?, Have they got?

Krátká odpověď:
V kladné krátké odpovědi musíme použít plné tvary:
 Has Tom got a new car? Yes, he has.  Nikoli: Yes, he’s.

V záporné krátké odpovědi používáme tvary stažené.
 Have Federico and Enrica got a new car? No, they haven’t.

POZOR! Slovesa have got a have se liší v záporu a otázce:
 I have got an iPad. = I have an iPad. ALE
 He hasn’t got a job. = He doesn’t have a job.
 Have you got a dictionary? = Do you have a dictionary?

Tvary bez got jsou běžnější v americké angličtině a v „globální angličtině“.

Přítomný čas průběhový (present continuous)
Lifestyle: str. 146

Použití: Přítomný čas průběhový používáme, mluvíme-li o činnostech, probíhajících právě teď 
či zhruba teď. Dále používáme čas průběhový pro vyjádření přechodných záležitostí a vyjádření 
plánu v blízké budoucnosti (viz níže Budoucí čas a modální slovesa).
 I’m waiting for my fl ight.
 We’re working here in Denver for a week.
 I am staying with my sister in London this summer.

Používáme ho rovněž, když mluvíme o současných trendech.
 The number of passengers is rising. 

Tvary:
Sloveso be + významové sloveso + ing

(+)
 I am working, 
 you are working, 
 he/she/it is working, 
 we/you/they are working. 

Stažené tvary viz sloveso be.
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Stručný přehled gramatiky pro úroveň A1

s odkazy na učebnici Lifestyle – Elementary

(-) Zápor tvoříme stejně jako u slovesa be pomocí not: I am not working, you are not working, atd. 
Stažené tvary viz sloveso be. 

(?) Otázku tvoříme změnou slovosledu: Are you working? Is he working? 

Krátká odpověď:
V kladné krátké odpovědi musíme použít plné tvary:
 Is Tom working on a new project? Yes, he is.  Nikoli: Yes, he’s.

V záporné krátké odpovědi používáme tvary stažené.
 Are Federico and Enrica going to the cinema now? No, they aren’t.

Pravidla pravopisu pro koncovku -ing:
1. Většina sloves přibírá -ing: speak – speaking, work – working.
2. Slovesa zakončená –e vypouští koncové -e: drive – driving, dance – dancing, write – writing.
3. U jednoslabičných sloves končících jednou samohláskou + souhláskou se koncová souhláska 

zdvojuje: shop – shopping, sit – sitting, stop – stopping. 
POZOR! koncové –x nebo –w se nezdvojuje: fi x – fi xing, chew – chewing.

4. U dvouslabičných sloves končících jednou samohláskou + souhláskou s přízvukem na poslední 
slabice se koncová souhláska zdvojuje: begin – beginning, forget – forgetting. 
POZOR! je-li přízvuk na první slabice, koncová souhláska se nezdvojuje: happen – happening, 
listen – listening.

5. Dvouslabičná slovesa končící jednou samohláskou + -L, L v britské angličtině zdvojujeme bez 
ohledu na přízvuk: travel – travelling, cancel – cancelling.

6. POZOR! Slovesa zakončená na –y vždy přibírají koncovku – ing: play – playing, study – studying. 
Zde neplatí změkčování! Nikoli: She is studiing.

Přítomný čas průběhový nebo prostý? 

(present continuous or present simple?)
Lifestyle: str. 146

Přítomný čas průběhový používáme, mluvíme-li o činnostech probíhajících právě teď či zhruba teď. 
Často zde používáme výrazy jako: now, today, at the moment, this evening, this month apod.

Přítomný čas prostý používáme, mluvíme-li o opakovaných činnostech, dlouhodobých situacích 
a věcech, které jsou vždy pravda. Často zde používáme výrazy jako: usually, always, often, normally, 
ever, never, when, apod.

Přítomný čas průběhový: Please be quiet. The doctor is working. (now).   x
Přítomný čas prostý: Doctors normally work from 7 a.m. to 3 p.m.
Přítomný čas průběhový: What is he doing? Is he writing a letter to his mother? (now). x
Přítomný čas prostý: He usually writes letters to his mother three times a month.

POZOR! Existují slovesa, která se obvykle nepoužívají v průběhovém tvaru (platí to pro všechny 
průběhové časy – přítomný, minulý, budoucí, předpřítomný apod.): believe, depend, forget, hate, 
know, like, love, mean, need, prefer, remember, understand, want, see, hear, smell. 

Příklady:
 I love you.   Nikoli: I am loving you.
 What do you want?  Nikoli: What are you wanting?
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Předpřítomný čas (present perfect)
Lifestyle: str. 147

Použití: Předpřítomný čas používáme, mluvíme-li o minulosti a současnosti zároveň, mluvíme-li 
o činnosti, které v minulosti začala, ale ještě neskončila.

1. Současné výsledky – předpřítomný čas používáme pro události v minulosti, jejichž výsledky 
jsou důležité i v přítomnosti: 
The oil companies have increased the price of petrol. (nyní je dražší).
We have chosen a new CEO. (zvolili jsme ho nedávno, výsledek je nyní).

2. Zkušenosti – předpřítomný čas používáme pro ukončené činnosti v minulosti bez udání 
časového údaje (tzv. neurčitá minulost):
I have worked in sales and marketing. (v jednom svém minulém zaměstnání) ALE
I worked in sales and marketing from 2000 to 2011.
She has been to Bali. (někdy v minulosti). ALE She was to Bali last year.

3. S předpřítomným časem často používáme výrazy jako never, ever, recently, just, already, before, 
yet apod. Obvykle frequency adverbs klademe před významové sloveso (více viz Frequency 
adverbs a příslovečná určení času), nicméně yet je vždy až na konci věty.
I have never visited Nepal.
We haven’t eaten sushi before.
She hasn’t fi nished yet.

4. Někdy po otázce v předpřítomném čase následuje další otázka v čase minulém, abychom zjistili, 
kdy se daná událost odehrála.
Have you been to Australia? Yes, I have.
When did you go there? I went to Sydney last year.

Tvary:
(+)
  I / you / we / they + have + past participle (příčestí minulé) I have worked.
 He / she / it + has + past participle (příčestí minulé) He has driven.

Často se používají stažené tvary: I’ve, they’ve, she’s, it’s.

1. U pravidelných sloves je příčestí minulé stejné jako minulý čas prostý (sloveso + ed) 
– They have stopped smoking. She has stopped smoking. 

2. Nepravidelná slovesa mají nepravidelné příčestí minulé –tzv. 3. tvar (třetí sloupec) 
– viz seznam Lifestyle: str. 160.

 You’ve met the new Sales manager. She has written an email to her manager.

(-) Zápor tvoříme stejně jako u slovesa have got pomocí not – tvary jsou: have not waited / 
has not listened, stažené pak haven’t waited / hasn’t listened. Blíže viz sloveso have got.

(?) Rovněž otázku tvoříme stejně jako u slovesa have got změnou slovosledu: Have I waited? 
Have you been? Has he received? Blíže viz sloveso have got.

Krátká odpověď:
V kladné krátké odpovědi musíme použít plné tvary:
 Has Tom been to Bali? Yes, he has.   Nikoli: Yes, he’s.

V záporné krátké odpovědi používáme tvary stažené.
 Have Federico and Enrica been to Bali? No, they haven’t.
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MINULÉ ČASY (PAST TENSES)

Minulý čas prostý (past simple)
Lifestyle: str. 148-149

Použití: Minulý čas prostý používáme, když hovoříme o ukončené činnosti či situaci v minulosti 
přesně časově určené či vymezené (tzv. určitá minulost). Běžně se používá při vyprávění.

Na rozdíl od předpřítomného času u minulého času často uvádíme dobu události jako: yesterday, 
last week – month – year, at 10 a.m., from Monday to Friday, 2 days ago apod. 

Minulý čas prostý (past simple): be
(+) 
 I / he / she / it was
 You / we / they were

(-) Zápor tvoříme pomocí not: 
Plné tvary: 
 I / he / she / it was not
 You / we / they were not

Stažené tvary: 
 I / he / she / it wasn’t
 You / we / they weren’t

(?) Otázku tvoříme změnou slovosledu:
 Was I / he / she / it ? 
 Were you / we / they? 

Krátká odpověď:
 Was Lucy at school? – Yes, she was. 
 Were Tony and Martin in the offi  ce? No, they weren’t.

Minulý čas prostý – pravidelná a nepravidelná slovesa 
(past simple – regular and irregular verbs)

(+) 
u pravidelných sloves přidejte k infi nitivu –ed.
  I / you / we / they worked. 

Minulé časy nepravidelných sloves = tzv. 2. tvar (druhý sloupec) viz Lifestyle: str. 160
 They left at ten.

Třetí osoba jednotného čísla má stejné tvary: 
 He / she / it worked. 
 She left at ten. 

(-) Zápor tvoříme pomocí did not (didn’t) a infi nitivu významového slovesa: 
 I / you / he / she / it / we / they didn’t work. Nikoli: didn’t worked
 The train didn’t leave on time.    Nikoli: didn’t left

(?) Otázku tvoříme pomocí did a infi nitivu významového slovesa: 
Did I / you / he / she / it/ we / they work? 
When did you leave?
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Krátká odpověď:
V krátké odpovědi použijeme příslušné osobní zájmeno a pomocné did v kladných větách, 
didn’t v záporných větách (opět nepoužíváme významové sloveso):
 Did Tereza and Lenka teach English? Yes, they did.  Nikoli: Yes, they taught.
 Did Thomas study Arabic last year? No, he didn’t.

Pravidla pravopisu pro minulý čas pravidelných sloves:
1. Většina sloves přibírá -ed: work – worked, watch – watched.
2. Slovesa zakončená –e přibírají pouze –d: live – lived, love – loved, dance – danced. 
3. U jednoslabičných sloves končících jednou samohláskou + souhláskou se koncová souhláska

zdvojuje: stop – stopped, rob – robbed.
POZOR! koncové –x nebo –w se nezdvojuje: fi x – fi xed, chew – chewed.

4. U dvouslabičných sloves končících jednou samohláskou + souhláskou s přízvukem na poslední 
slabice se koncová souhláska zdvojuje: prefer – preferred.
POZOR! je-li přízvuk na první slabice, koncová souhláska se nezdvojuje: happen – happened, 
listen – listened.

5. Dvouslabičná slovesa končící jednou samohláskou + -L, L v britské angličtině zdvojujeme bez 
ohledu na přízvuk: travel – travelled, cancel – cancelled.

6. Slovesa zakončená na –y: 
a. následuje-li –y po samohlásce, sloveso pouze přibírá –ed: play – played, stay – stayed.
b. následuje-li –y po souhlásce, –y se mění na ied (změkčuje): cry – cried, study – studied, 
try – tried, carry – carried.

BUDOUCÍ ČAS A MODÁLNÍ SLOVESA (FUTURE TENSE 
AND MODAL VERBS)

Lifestyle: str. 150-152

V angličtině máme řadu způsobů, jak vyjádřit budoucí čas. Používáme ho, když děláme 
předpovědi, mluvíme o našich plánech a úmyslech do budoucna či o věcech, které jsou už více 
méně zařízeny a je tedy vysoká míra pravděpodobnosti uskutečnění.

(Be) going to

Použití:
1. (Be) going to používáme, když mluvíme o našich úmyslech a plánech do budoucna, o tom, co se 

chystáme uskutečnit: 
We’re going to meet Carlos in Madrid at the weekend.
The company is going to increase salaries next year.

2. (Be) going to používáme i v situacích, kdy na základě smyslového vjemu činíme předpověď:
Look at those clouds! It is going to snow.

3. Se slovesem go (případně come) výraz going to obvykle nepoužíváme:
I’m going to Singapore. je lepší než I’m going to go to Singapore. Budeme-li chtít použít going to, 
můžeme říci I’m going to travel to Singapore. nebo I’m going to visit Singapore.

Tvary:
Sloveso be + going to + sloveso v infi nitivu

(+) 
Plné tvary:
 I am going to work.
 He / she / it is going to work.
 we / you / they are going to work.
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Stažené tvary viz sloveso be.

(-) Zápor tvoříme stejně jako u slovesa be pomocí not: 
 I am not going to work, you are not going to work, atd. 

Stažené tvary viz sloveso be. 

(?) Otázku tvoříme změnou slovosledu: Are you going to work? Is he going to work? 

Krátká odpověď:
V kladné krátké odpovědi musíme použít plné tvary slovesa be:
 Is Tom going to work on a new project? Yes, he is.  Nikoli: Yes, he’s.

V záporné krátké odpovědi používáme tvary stažené.
 Are Federico and Enrica going to visit Canada? No, they aren’t.

Přítomný čas průběhový (present continuous)

Použití: Hovoříme-li o činnostech, které jsou už víceméně zařízené nebo o pevnějších plánech, 
můžeme použít přítomný čas průběhový.
 I’m fl ying to Rio tomorrow. (I have the tickets)
 She’s meeting the CEO on Friday at 11 a.m. (it is in her diary)
 What are you doing at the weekend? (What are your plans?)

Tvary:
Viz přítomný čas průběhový.

Modální sloveso (modal verb) will 

Použití:
1. Will použijeme, děláme-li předpovědi nebo náhlá rozhodnutí.

In the future, we will work longer hours. (předpověď)
It is too hot here. I will open the window. (náhlé rozhodnutí – otevřu okno, protože je tam horko, 
nikoli proto, že jsem to plánoval).

2. Will používáme rovněž ve větách s if (viz poznámky k 1. kondicionálu)

3. V hovoru a neformální psané angličtině používáme stažené tvary.
He’ll be the president of this company in ten years.

Tvary:
(+) Použijeme will nebo ’ll + sloveso v infi nitivu. Třetí osoba jednotného čísla má stejný tvar.
 I’ll pass my exams next year. She will pass her exams next year.

(-) Zápor tvoříme přidáním not: will not či stažený tvar won’t + sloveso v infi nitivu: 
 They won’t move offi  ce next year. 
 She won’t leave her job.

(?) Otázku tvoříme změnou slovosledu. 
 Will you buy a new car next year? 
 When will you fi nish your project?
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Modální slovesa (modal verbs) can / can’t a should / shouldn’t

Použití:
1. Can používáme, mluvíme-li o věcech, které jsou možné. (ve významu českého moci – smět)

You can fi nish your work in an hour.
Can’t používáme, mluvíme-li o věcech, které nejsou možné.
I can’t come to your presentation.
Can a can’t používáme rovněž, mluvíme-li o schopnostech, o tom, co někdo umí. 
(ve významu českého moci – umět) nebo neumí.
He can speak Spanish. She can’t play the piano.

2. Should používáme, když někomu radíme, co má dělat, nebo říkáme, že něco je dobrý nápad. 
You look ill. You should go to the doctor. (měl bys jít k doktorovi)
She looks ill, she should go to the doctor.
Shouldn’t používáme, když někomu radíme, co nemá dělat, nebo říkáme, 
že něco není dobrý nápad. 
They shouldn’t drive to the station, the traffi  c is terrible.
He shouldn’t sit at the computer all day. (neměl by sedět u počítače celý den)

Tvary:
(+) Použijeme can nebo should + sloveso v infi nitivu. Třetí osoba jednotného čísla má 
stejný tvar.
 You should speak to the manager. She should speak to the manager. 
 I can pass my exams next year. She can pass her exams next year.

(-) Zápor tvoříme přidáním not: can + not = cannot nebo can’t + infi nitiv, 
obdobně should + not = should not nebo shouldn’t. V hovoru a neformální psané angličtině 
používáme stažené tvary.
 They can’t use the café in the evening. She cannot work at the weekend. 
 You should not swim after lunch. She shouldn’t be late for the meeting.

(?) Otázku tvoříme změnou slovosledu. 
 Can we smoke in the restaurant? 
 Should she wear safety clothes?

Krátká odpověď:
V krátké odpovědi používáme pouze modální, nikoli významové sloveso.
 Can Tom speak Italian? Yes, he can. No, he can’t.
 Should I visit New Zealand? Yes, you should. No, you shouldn’t.

POZOR! Modální slovesa (zatím will, can, should; později se naučíte would, may, must, could, shall 
a další) mají společná 4 pravidla, která je dobře znát: 
1. Třetí osoba jednotného čísla má stejný tvar: I can – she can, we should – it should, 

they will – he will
2. Zápor tvoříme přidáním not: you can – you cannot (can’t), she will – she will not (won’t), they 

should – they should not (shouldn’t)
3. Otázku tvoříme změnou slovosledu: He can – Can he?, It will – Will it?, We should – Should we?
4. Významové sloveso je za modální slovesa připojeno infi nitivem bez to (tzv. holým infi nitivem): 

She can swim.   Nikoli: She can to swim. či She can swimming.
They should study.  Nikoli: They should to study. či They should studying.
We will come.   Nikoli: We will to come. či We will coming.
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Semi-modální sloveso muset / nemuset 

(semi-modal verb have to / don’t have to) 

Použití: Have to používáme, mluvíme-li o věcech, které je nezbytné udělat.
 You have to report to reception when you arrive.

Don’t have to používáme, mluvíme-li o věcech, které není nezbytné udělat.
 You don’t have to report to reception when you arrive. 

Tvary:
(+) Použijeme have to + sloveso v infi nitivu. Třetí osoba jednotného čísla má tvar has to.
 I have to work late tonight. 
 He has to work late tonight.
 She has to wear a name badge. 
 The company has to give you safety equipment.

(-) Použijeme don’t (do not) have to + sloveso v infi nitivu, 
pro třetí osobu jednotného čísla doesn’t (does not) have to.
 They don’t have to fi nish the designs today. 
 They do not have to fi nish the designs today. 
 You don’t have to wear special clothes to work.
 You do not have to wear special clothes to work.
 He doesn’t have to go on a training course.
 He does not have to go on a training course.

(?) Použijeme Do + have to + sloveso v základním tvaru bez to, 
pro třetí osobu jednotného čísla Does + have to + sloveso v základním tvaru bez to.
 Do I have to go to hospital?
 Does she have to take a test after the course?

Krátká odpověď:
Krátkou odpověď tvoříme stejně jako u jiných významových sloves pomocí do / does / 
don’t / doesn’t.
 Do I have to wear a uniform in this job? Yes, you do. No, you don’t.
 Does she have to wear a uniform in this job? Yes, she does. No, she doesn’t.

POZOR! Pro Semi-modální slovesa platí poslední pravidlo modálních sloves: významové sloveso 
je za ně připojeno infi nitivem bez to (tzv. holým infi nitivem):
 She has to study hard.   Nikoli: She has to to study hard. či She has to studying hard.

PODMÍNKOVÉ A ČASOVÉ VĚTY (CONDITIONAL AND TIME CLAUSES)

Lifestyle: str. 153, 158

První kondicionál (fi rst conditional)

Použití:
1. První kondicionál používáme, když mluvíme o možných výsledcích, kladných či záporných. 

Věta s if popisuje situaci, věta s will výsledek.
If you work late, you’ll miss your train.
They’ll miss their train if they work late.
If you don’t study, you won’t pass your test.
She won’t pass her test if she doesn’t study.

2. Ve větě s if používáme pro vyjádření budoucnosti přítomný čas, nikoli will.
If you give me your e-mail address, I’ll send you a price list.
Nikoli: If you will give me your e-mail address, I’ll send you a price list.
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Tvary:
Ve vedlejší větě použijeme if + přítomný čas, ve větě hlavní will / won’t. 
(budoucí čas ve větě hlavní může být vyjádřen i jinými způsoby: going to, can, may apod.)
 If we change bank accounts, we’ll get more interest.
 If he buys a computer, he won’t pay by credit card.

Interpunkce:
Vedlejší věta s if může stát v souvětí na prvním nebo druhém místě. 
Jestliže souvětí začíná větou vedlejší s if, oddělujeme obě věty čárkou (comma).
 If Carla saves her money, she’ll buy a new car.
 If we go to the USA, we’ll take $1,000.

Jestliže souvětí začíná větou hlavní s will, čárku nepíšeme.
 Jared will call you if you leave your telephone number.
 The sales team will be angry if we are late for the meeting.

Časové věty vyjadřující budoucnost (time clauses – future)
Podobně jako v prvním kondicionálu platí i u časových vět pravidlo, že odkazují-li na budoucnost, 
používáme budoucí čas (will) pouze v hlavní větě, ve vedlejší větě (po spojkách jako when, as soon 
as, till / until, before, after, while apod.) použijeme přítomný čas prostý.
 When I get home, I will phone you.
 She’ll phone you as soon as she arrives.
 After they graduate, they’ll have their holiday.
 Write to your friends before you go there.
 She’ll wait till I fi nish this work.

POZOR! Interpunkce viz První kondicionál.

SLOVESA S TO + INFINITIV NEBO -ING 

Lifestyle: str. 158

Použití:
1. Po některých slovesech následuje to, po některých –ing.

Leo wants to play tennis.
Leo enjoys playing tennis.

2. Po některých slovesech může následovat obojí: jak to, tak –ing. Význam je většinou stejný.
They prefer to travel by train. / They prefer travelling by train.
We like to meet customers. / We like meeting customers.
I started to learn the piano last year. / I started learning the piano last year.

3. Při studiu angličtiny je dobré si ve slovníku zkontrolovat, zda po slovesu následuje to nebo –ing.

Tvary:
sloveso + to:
choose, decide, forget, need, plan, promise, try, want…
 We decided to change the design.
 He forgot to bring his luggage.
 They want to start the meeting.

sloveso + ing:
dislike, enjoy, fi nish, hate, like, love, stop, suggest…
 Please fi nish writing the essay now.
 You hate watching sport.
 They stopped sending me catalogues.
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like, love a hate + -ing
Po slovesech like / love / hate používáme většinou podstatné jméno nebo sloveso zakončené –ing:
 I like Thai food.
 She likes gangster fi lms.
 He doesn’t like working in the evening.
 We don’t like playing tennis.
 I love shopping.
 They hate driving at night.

POZOR! Musíme rozlišovat dva odlišné, byť podobné, výrazy: „like“ a „would like“. Zatímco „like“ je 
významové sloveso, „would“ je sloveso modální (viz pravidla k modálním slovesům.)
 I like playing tennis. (Rád hraji tenis.)   x 
 I would like to play tennis. (Chtěl bych si zahrát tenis.)
(stažený tvar would je ’d: I’d, we would = we’d, he would = he’d apod.)

Pravidla pro tvar –ing
Viz přítomný čas průběhový na straně 4.

PODSTATNÁ (NOUNS) A PŘÍDAVNÁ JMÉNA (ADJECTIVES)

Lifestyle: str. 154-157

Určitý a neurčitý člen – bez členu (defi nite+ indefi nite + zero article)

1. neurčitý člen a / an používáme:
a) s povoláním:
I’m an engineer. He’s a lawyer.
Tvar a používáme před čtenou souhláskou (podstatného či přídavného jména): 
a lawyer, a union, a good lawyer.
Tvar an používáme před čtenou samohláskou (podstatného či přídavného jména): 
an engineer, an hour, an ugly boy

b) s jednotným číslem ve významu „jeden“:
She has got a car.

c) s výrazy jako a lot, a long time:
d) jestliže o něčem mluvíme poprvé, ještě ten předmět či osobu neznáme:

We live in a house and we have a garden there. I have met a nice girl.

2. určitý člen the používáme:
a) mluvíme-li o něčem, o čem už byla řeč (návaznost na bod 1 d):

The house is big but the garden is small. The girl lives in Egypt.
b) s obdobím dne:

in the morning / in the afternoon / in the evening, ale POZOR! at night
c) jestliže existuje jen jeden „kus“ něčeho:

in the centre
on the right / the left
at the top / at the bottom
in the east / south / west / north
the Pope, the Queen of England

d) u víceslovných názvů zemí, kde podstatné jméno má význam samo o sobě 
(republika, státy, emiráty, království apod):
the Czech Republic, the United Kingdom, the United States, the People’s Republic of China

e) u věcí, které jsou jasně určeny situací či kontextem:
Close the door, please.
Claire is in the kitchen.

f) před řadovými číslovkami:
Their offi  ce is on the second fl oor.



14 | Stručný přehled gramatiky pro úroveň A1
s odkazy na učebnici Lifestyle – Elementary

Z
Á

JM
E

N
A

P
O

D
S

T
A

T
N

Á
P

Ř
ÍD

A
V

N
Á

 
JM

É
N

A
S

L
O

V
E

S
A

P
O

D
M

ÍN
K

O
V

É
A

 Č
A

S
O

V
É

 
V

Ě
T

Y
B

U
D

O
U

C
Í 

Č
A

S
M

IN
U

LÝ
 

Č
A

S
P

Ř
ÍT

O
M

N
Ý

 
Č

A
S

3. bez členu (0 article):
a) u měst, osobních jmen, ulic:

She’s from Prague. My name is Ivan. He lives in Downing Street. 
b) u všech zemí, jejichž název má jen jedno slovo:

Austria, Slovakia, England (výjimkou je the Netherlands)
c) u zemí o 2 slovech, kde podstatné jméno nemá samo o sobě význam:

South Africa, New Zealand
d) u dopravních prostředků s předložkou „by”:

by bus, by tram, by plane …
e) se dny, měsíci, časem:

on Sunday, in July, at fi ve o’clock
f) s ustálenými frázemi:

go to school / at home / most people / go home / be at work / watch TV / listen to music
g) po číslovkách či přivlastňovacích zájmenech:

my school Nikoli: my the school
two boys

POZOR! Jestliže je v jednotném čísle neurčitý člen a / an, v množném čísle není nic.
Jestliže je v jednotném čísle určitý člen the, v množném čísle je rovněž určitý člen the.

POZOR! Členy se vztahují vždy k podstatnému jménu, nikoli přídavnému!
It is an ugly word. (Ugly se vztahuje k podstatnému jménu word). 
It is ugly. (samostatné přídavné jméno nemá člen).  Nikoli: It is an ugly. 

POZOR! I play basketball – I play a musical instrument – I play the piano.

Množné číslo podstatných jmen (plural)

Tvary:
1. V množném čísle většina podstatných jmen přibírá -s: car – cars, house – houses.
2. podstatná jména zakončená na ch, sh, s, ss, x, z přibírají –es: watch – watches, kiss – kisses, 

box – boxes.
3. podstatná jména zakončená na –y: 
a) předchází-li před -y samohláska, podstatné jméno pouze přibírá –s: play – plays,
b) předchází-li před -y souhláska, -y se mění na ies (změkčuje): family – families, fl y – fl ies, 

country – countries.
4. Některá podstatná jména mají nepravidelný tvar množného čísla – zde uvádíme nejběžnější 

výrazy:
man – men  woman – women
child – children person – people

5. Pokud má podstatné jméno v koncovce jednotného čísla –f, v množném čísle se mění na –v. 
wife – wives, knife – knives, half – halves, shelf – shelves.

6. Některá podstatná jména jsou tzv. nepočitatelná a netvoří množné číslo (viz níže). 

Základní pravidla pro psaní velkých písmen (capital letters)

1. osobní zájmeno I: Can I smoke here?
2. dny a měsíce: Monday, January apod.
3. národnosti a jazyky: She speaks English. Is he French? It is an English car.
4. vlastní jména a názvy: They own a Renault. We often go to Hyde Park. 

I read the Da Vinci Code last summer.
5. tituly a hodnosti: The Queen visited France last year. I met President Obama couple of years ago.
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There is / there are

Použití:
1. There is / there are / there is not / there are not používáme, když mluvíme o věcech, které 

vidíme či nevidíme nebo které na daném místě existují či neexistují. 

2. There is používáme s:
a) Jednotným číslem počitatelných podstatných jmen:

There is a cafe in the park. 
b) Nepočitatelnými podstatnými jmény:

There is information about prices in the catalogue.
There are používáme s:
Množným číslem počitatelných podstatných jmen:
There are two banks in the centre of town.

3. V hovoru a neformální psané angličtině často používáme stažené tvary. 
There’s a cafe in the park.
There’re two banks in the centre of town. 

 
Tvary:
(+) 
Plné tvary: 
 There is a hotel in town. 
 There are three spas.

Stažené tvary: 
 There’s a hotel in town. 
 There’re three spas.
(Stažený tvar there’re je sice gramaticky správný, nicméně kvůli velice obtížné výslovnosti je lepší 
používat plný tvar there are.)
 
(-) Zápor tvoříme přidáním not: 
Plné tvary: 
 There is not a hotel in town. 
 There are not three spas.

Stažené tvary:
 There isn’t a hotel in town. 
 There aren’t three spas.

(?) Otázku tvoříme změnou slovosledu:
 Is there a hotel in town?
 Are there three spas?

Krátká odpověď: 
 Yes, there is. No, there isn’t. 
 Yes, there are. No, there aren’t.

V kladné krátké odpovědi nelze použít stažené tvary.  Nikoli: Yes, there’s. Yes, there’re.
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Počitatelná a nepočitatelná podstatná jména 

(countable and uncountable nouns)

Použití:
Počitatelná podstatná jména mohou mít buď:
 a) jednotné číslo: He has a car.
 b) množné číslo: He has two cars.

Nepočitatelná podstatná jména nemají množné číslo: 
Do you sell bread?     Nikoli: Do you sell breads? 

Míru množství u nepočitatelných podstatných jmen můžeme vyjádřit pomocí jiného podstatného 
jména, které je počitatelné: cups, bottles, a slice, a piece apod.
 She has two cups of tea.
 He wants six bottles of water.
 Do they want a slice of bread / meat / cake?
 You can have a piece of fruit.

How many
Když chceme zjistit množství v otázkách s počitatelnými podstatnými jmény, používáme 
how many. Podstatné jméno je v množném čísle.
 How many drinks do you have every day?
 How many restaurants are in your city?

How much
Když chceme zjistit množství v otázkách s nepočitatelnými podstatnými jmény, používáme 
how much. 
 How much money is in the bank?
 How much fruit is in the kitchen?

Tvary:
Počitatelná podstatná jména:
Mohou být v jednotném či množném čísle:
 a bottle – fi ve bottles
 an orange – two oranges

Sloveso za jednotným číslem počitatelných podstatných jmen je v jednotném čísle, za množným 
číslem v množném čísle: 
 An apple is a healthy snack. Apples are healthy snacks.
 An orange isn’t a vegetable. Oranges aren’t vegetables.

Nepočitatelná podstatná jména:
Nemohou být v množném čísle:
 milk  Nikoli: milks
 rice  Nikoli: rices

Poznámka: u nápojů můžeme tvar množného čísla použít: Two coff ees, please. I drank three beers.
Sloveso za nepočitatelnými podstatnými jmény je v jednotném čísle.
 Tea is a hot drink.
 Coff ee isn’t a cold drink.

POZOR! některá podstatná jména mohou být počitatelná i nepočitatelná, ovšem 
se změnou významu: 
 sklo – glass (nepočitatelné), ale brýle, skleničky – glasses (počitatelné)
 čas – time (nepočitatelné), ale třikrát – three times (počitatelné)
 železo – iron (nepočitatelné), ale žehlička – an iron (počítatelné)
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Při studiu angličtiny je dobré si ve slovníku zkontrolovat, zda je podstatné jméno počitatelné 
(countable – C) či nepočitatelné (uncountable – U).
Zde máte několik příkladů běžných nepočitatelných slov:
 accommodation (bydlení) luggage (zavazadla)
 advice (rada)   money (peníze)
 bread (chléb)    news (zprávy)
 equipment (zařízení)  pasta (těstoviny)
 information (informace) work (práce) – obdobně housework či homework (domácí úkol)
 knowledge (znalosti)
 
Some – any – (no) 
Použití:
Some používáme s množným číslem počitatelných podstatných jmen a s nepočitatelnými 
podstatnými jmény
1. v kladných větách:

I have some sandwiches for lunch. 
There’s some coff ee in the kitchen.

2. v otázkách, když něco nabízíme nebo o něco žádáme:
Do you want some information about our company?
Can I have some water, please?

Any používáme s množným číslem počitatelných podstatných jmen a s nepočitatelnými 
podstatnými jmény 
1. v záporných větách:

There aren’t any sandwiches for lunch.
There isn’t any coff ee in the kitchen.

2. v otázkách:
Are there any sandwiches for lunch? 
Is there any coff ee in the kitchen? 

POZOR! V anglické větě smí být pouze jeden zápor, nikoli více. Takže věty: 
 There isn’t any coff ee in the kitchen. There aren’t any sandwiches for lunch. 
můžeme nahradit: 
 There is no coff ee in the kitchen.  There are no sandwiches for lunch.

Čili s výrazy no – nothing – nobody musíme použít sloveso v kladném tvaru! Takže nikoli:
 There isn’t no coff ee in the kitchen. There aren’t no sandwiches for lunch.

Much / many / a lot of / lots of
Použití:
Many / a lot of / lots of používáme s počitatelnými podstatnými jmény:
 Coimbra has many interesting buildings.
 Are there a lot of people in winter?
 There aren’t lots of students in summer.

Much / a lot of / lots of používáme s nepočitatelnými podstatnými jmény:
 Our country has a lot of sunshine.
 Our town hasn’t got much public transport. 
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Tvary:
(+) 
V kladných větách používáme many / a lot of / lots of:
 We meet many* / a lot of / lots of interesting people.
*many je mnohem formálnější výraz než a lot of nebo lots of.

V kladných větách nepoužíváme much, takže řekneme:
 There is a lot of / lots of noise in the street. ale nikoli: There is much noise in the street.

(-) (?) V záporných větách a otázkách používáme much / many / a lot of / lots of:
 There isn’t much (a lot of / lots of) noise at night.
 There aren’t many (a lot of / lots of) good hotels in our town.
 Have you got much (a lot of / lots of) work to do?
 Are there a lot of (lots of / many) tourists?

!POZOR! Stručná odpověď na otázku Are there any restaurants? je: 
 Yes, there are a lot.   Nikoli: Yes, there are a lot of.

Podobně: 
 It rains a lot in winter. Nikoli: It rains a lot of in winter.
 Dave speaks a lot. Nikoli: Dave speaks a lot of.

Stupňování přídavných jmen (2. a 3. stupeň) 

(comparative and superlative adjectives) 

Použití:
1. Druhý stupeň přídavných jmen používáme ke srovnání dvou věcí, lidí apod.
 Jacques is older than Martina.
 Is marketing more interesting than accountancy?

2. Třetí stupeň přídavných jmen používáme k porovnání jedné věci se skupinou věcí.
The Amazon, the Nile and the Volga are long rivers but the Amazon is the longest.
London, Tokyo and Rome are expensive cities but Tokyo is the most expensive.

Tvary:
Druhý stupeň přídavných jmen (nejčastěji pomocí than = než)
1. Stupňování koncovkou: většina jednoslabičných přídavných jmen (např. rich, fast, small) 

přibírá –er:
 I work shorter hours in my new job than in my old job.

Jednoslabičná přídavná jména, zakončená –e (např. nice, wise) přibírají pouze –r:
Your offi  ce is larger than my offi  ce.

U dvouslabičných přídavných jmen, zakončených –y (např. friendly, funny, noisy), 
se –y mění na –ier:
Is it easier to learn Russian than English?

U jednoslabičných přídavných jmen, zakončených jednou samohláskou a souhláskou 
(např. thin, hot, fat) se koncová souhláska zdvojuje + přidá –er:
A Mercedes is bigger than a Mini.

2. Stupňování opisem: u všech dvouslabičných přídavných jmen, nezakončených –y, 
a všech víceslabičných přídavných jmen (např. exciting, interesting, diffi  cult) použijeme 
more + přídavné jméno:
My new offi  ce is more comfortable than my old offi  ce.
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Třetí stupeň přídavných jmen (přídavnému jménu předchází určitý člen the)
1. Stupňování koncovkou: většina jednoslabičných přídavných jmen (např. rich, fast, small) 

přibírá –est:
Karl is the youngest person in the department.

Jednoslabičná přídavná jména, zakončená –e (např. nice, wise) přibírají pouze –st:
He is the wisest man in Europe.

U dvouslabičných přídavných jmen, zakončených –y (např. friendly, funny, noisy), 
se -y mění na –iest:
This is the friendliest team in the company.

U jednoslabičných přídavných jmen, zakončených jednou samohláskou a souhláskou 
(např. thin, hot, fat) se koncová souhláska zdvojuje + přidá –est:
The hottest place in the world is El Aziza in Libya.

2. Stupňování opisem: u všech dvouslabičných přídavných jmen, nezakončených –y, a všech 
víceslabičných přídavných jmen (např. exciting, interesting, diffi  cult) použijeme the most + 
přídavné jméno:
He has the most interesting job in the company.

Nepravidelná přídavná jména:

Přídavné jméno 2. stupeň 3. stupeň

good better the best

bad worse the worst

far farther / further the farthest / the furthest

 

ZÁJMENA (PRONOUNS)

Lifestyle: str. 159

Vztažná zájmena: who a which

Použití:
Who a which používáme na propojení dvou vět.
1. Hovoříme-li o lidech, používáme who.
 He’s the director who made Slumdog Millionaire.

2. Hovoříme-li o skupinách, věcech a zvířatech, používáme which.
 It’s a fruit which is long and yellow. 

Tvary:
who
 She’s a manager. She is good at her job. = She’s a manager who is good at her job.
 He’s a director. He makes action fi lms. = He’s a director who makes action fi lms.

which
 It’s a modern car. It is very fast. = It’s a modern car which is very fast.
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Zájmena ukazovací: this, that, these, those
Ukazovací zájmena mají stejně jako osobní zájmena či přídavná jména stejný tvar pro všechny tři 
rody: this man – this woman – this car apod.

Použití:
this a that  používáme pro jednotné číslo (this boy, that girl)

these a those používáme pro množné číslo (these boys, those girls)

this a these  používáme pro předměty a osoby blízké (můžeme si doplnit here)
   Tom, this is my sister Lucy.
   Look here – these are photos from my wedding. 

that a those  používáme pro předměty a osoby vzdálené (můžeme si doplnit there)
   Is that cat there yours, Martin? 
   Who are those students over there?

Zájmena osobní a přivlastňovací 

(personal pronouns and possessive adjectives)

Osobní zájmeno
podmět

Osobní zájmeno
předmět

Přivlastňovací
nesamostatné

Přivlastňovací
samostatné

I me my mine

you you your yours

he him his his

she her her hers

it it its its

we us our ours

they them their theirs

Použití: Osobní zájmena ve funkci předmětu používáme například:

po předložkách: about me, from you, to him, with her apod., nebo při 2. stupni přídavných jmen: 
 Basketball players are usually taller than jockeys = taller than them. 
 People in Switzerland are richer than us.

Přivlastňovací zájmena nesamostatná – následuje po nich podstatné jméno:
 This is my coat.

Přivlastňovací zájmena samostatná – nenásleduje po nich podstatné jméno:
 That coat is mine.

Přivlastňovací pád (possessive ’s): V angličtině přivlastňujeme buď přivlastňovacími zájmeny 
či tzv. přivlastňovacím pádem. Pro životné (tj. pro osoby) ten pád tvoříme pomocí apostrofu + s.

 Pepa’s car isn’t very fast.
 My mother’s garden is really nice.
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POZOR! Pokud množné číslo končí na –s, přidáme pouze apostrof.
 These doctors’ nurses are from Brno.

Pokud přivlastňujeme něčemu neživotnému (tj. věcem), zpravidla nepoužíváme 
apostrof + s, ale předložku „of“.
 What is the colour of your car?
 The legs of that table are wooden.

POZOR! 
 Tom’s a lawyer. = Tom is a lawyer.
 Tom’s lawyer. = his lawyer
 Tom’s got a lawyer. = Tom has got a lawyer. 
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